



ИНСТИТУТ
ИСТОРИИ
И АРХЕОЛОГИИ

УРАЛЬСКОГО
ОТДЕЛЕНИЯ

РОССИЙСКОЙ
АКАДЕМИИ
НАУК

УРАЛЬСКИЙ ИСТОРИЧЕСКИЙ ВЕСТНИК

№1(82)
2024



CONTENTS

RUSSIA'S REGIONAL STRUCTURE: ROLE OF EXTERNAL AND INTERNAL FORMATION FACTORS

<i>A. V. Deduk.</i> From the Frontiers of the 13 th –14 th Centuries Principalities to the Borders of the Spiritual Corporations' Possessions: The Fate of Ryazan Olgovo Monastery's "Okolitsa" and the Surrounding Lands	6
<i>K. I. Zubkov.</i> "Geopolitical Revolutions" as a Mechanism of Transformation of Russia's Territorial Structure (16 th –19 th Centuries)	16
<i>V. A. Voropanov.</i> Regulation of Jurisdiction over the Indigenous Peoples of Siberia under Catherine II	25
<i>I. I. Verniaev.</i> Regionalization, Adaptation and Integration of Post-Reform Justice on the Russian Empire's Borderlands	33
<i>R. Yu. Pochekaev.</i> Governor-General K. P. von Kaufman on Reforms of the Turkestan Traditional Courts in the Context of Formation of the Regional Structure	43
<i>D. V. Vasiliev.</i> <i>Otdel</i> as a Special Administrative and Territorial Unit on the Peripheries of the Russian Empire: The Case of the Caucasus and Central Asia	53
<i>M. V. Mikheev.</i> Coal Basins of the USSR in the System of Interregional Freight Traffic, 1940–1953	62
<i>E. Yu. Zubkova.</i> Ugra in the Context of the Late Soviet Modernization: Regional History in the National Perspective	72

SOCIO-ECONOMIC HISTORY OF RUSSIA

<i>E. A. Kurlaev.</i> Dating the Foundation of the First Factories in the Urals in the Context of the Proto-Industrialization	82
<i>S. A. Nefedov.</i> On the Reasons for Backwardness of the Ural Metallurgy in the Post-Reform Period	91
<i>D. V. Didenko.</i> Human Capital Formation in the Processes of Frontier Modernizations in the Late Russian Empire	99
<i>N. Yu. Pivovarov, M. A. Simonov.</i> Soviet Leaders and the Development of the Sovnarkhoz Reform: From Ideas to Realization (1953–1957)	108
<i>N. M. Arsent'ev, A. V. Sludnyh.</i> Development of the Ural Optical and Mechanical Plant in the Second Half of the 1940s – Middle 1960s	119
<i>A. A. Popov, N. T. Agunikyan, D. E. Bochkova.</i> The Citizen and the Park: Everyday Practices of Interaction with Nature (The Case of Soviet Chelyabinsk)	127

ARCHAEOLOGICAL MOSAIC

<i>I. V. Shmidt.</i> A Combined Bone Tool from the Final Paleolithic Chernozerye II Site	136
<i>A. F. Shorin, Anastasia A. Shorina.</i> The "Koksharovskiy Kholm – Yur'inskoye Settlement" Archeological Site: Some Aspects of Socio-Cultural Interpretation	147
<i>D. V. Selin, N. K. Stefanova, Y. P. Chemyakin.</i> Noviy Katysh IVa and IVb – Kulai Settlements in the Konda River Basin (Western Siberia)	157

TO THE 300TH ANNIVERSARY OF THE RAS: CURRENT PROBLEMS OF UGRIC STUDIES

<i>E. M. Glavatskaya.</i> Khanty and Mansi Cultural Heritage: A Contemporary Historiography	168
<i>E. P. Martynova.</i> Husbandry and Economy as a Field of Study in Ob-Ugrian Historiography	179
<i>E. A. Pivneva.</i> Indigenous Turn in Ugric Studies	188

REVIEW

<i>E. V. Borodina, A. Plate.</i> Traveling along the Frontier	197
---	-----

СОДЕРЖАНИЕ

РЕГИОНАЛЬНАЯ СТРУКТУРА РОССИИ: РОЛЬ ВНЕШНИХ И ВНУТРЕННИХ ФАКТОРОВ ФОРМИРОВАНИЯ

<i>А. В. Дедук.</i> От порубежья княжеств XIII–XIV столетий к границам владений духовных корпораций: судьба «околицы» Рязанского Ольгова монастыря и окрестных земель	6
<i>К. И. Зубков.</i> «Геополитические революции» как механизм трансформации территориальной структуры России XVI–XIX вв.	16
<i>В. А. Воропанов.</i> Регулирование юрисдикции в отношении коренных народов Сибири в период правления Екатерины II	25
<i>И. И. Верняев.</i> Регионализация, адаптация и укоренение пореформенной юстиции на окраинах Российской империи	33
<i>Р. Ю. Почекаев.</i> Генерал-губернатор К. П. фон Кауфман о реформе традиционных судов Туркестана в контексте формирования структуры региона	43
<i>Д. В. Васильев.</i> Отдел как особая административно-территориальная единица на окраинах Российской империи: Кавказ и Центральная Азия	53
<i>М. В. Михеев.</i> Угольные бассейны СССР в системе межрегиональных грузоперевозок в 1940–1953 гг.	62
<i>Е. Ю. Зубкова.</i> Югра в контексте позднесоветской модернизации: региональная история в общенациональной перспективе	72

СОЦИО-ЭКОНОМИЧЕСКАЯ ИСТОРИЯ РОССИИ

<i>Е. А. Курлаев.</i> Датирование основания первых заводов на Урале в контексте протоиндустриализации	82
<i>С. А. Нефедов.</i> О причинах отставания уральской металлургии в пореформенный период	91
<i>Д. В. Диденко.</i> Формирование человеческого капитала в условиях фронтирных модернизаций в поздней Российской империи	99
<i>Н. Ю. Пивоваров, М. А. Симонов.</i> Советское руководство и разработка совнархозной реформы: от идей к реализации (1953–1957 гг.)	108
<i>Н. М. Арсентьев, А. В. Слудных.</i> Развитие Уральского оптико-механического завода во второй половине 1940-х — середине 1960-х гг.	119
<i>А. А. Попов, Н. Т. Агунимян, Д. Е. Бочкова.</i> Горожанин и парк: повседневные практики взаимодействия с природой на примере советского Челябинска	127

АРХЕОЛОГИЧЕСКАЯ МОЗАИКА

<i>И. В. Шмидт.</i> Костяное комбинированное орудие со стоянки финального палеолита Черноозерье II	136
<i>А. Ф. Шорин, А. А. Шорина.</i> Памятник археологии «Кокшаровский холм — Юрьинское поселение»: некоторые аспекты социокультурной интерпретации	147
<i>Д. В. Селин, Н. К. Стефанова, Ю. П. Чемякин.</i> Новый Катыш IVa и IVб — кулайские поселения в бассейне р. Конды (Западная Сибирь)	157

К 300-ЛЕТИЮ РАН: АКТУАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ УГРОВАНИЯ

<i>Е. М. Главацкая.</i> Историко-культурное наследие хантов и манси в объективе современных исследователей	168
<i>Е. П. Мартынова.</i> Хозяйство и экономика обских угров в отечественной историографии	179
<i>Е. А. Пивнева.</i> Индигенный поворот в угроведении	188

РЕЦЕНЗИЯ

<i>Е. В. Бородина, А. Плате.</i> Путешествие по фронтиру	197
--	-----